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مهدی زمان زاده| پرگار|  ورود مجلس 
و  اساسی  قانون  اصل  یک  اجرای  به 
بالتبع آن، اضافه ردن نماینده جدید به 
ترکیب مجلس و در نتجیه تغییراتی در حوزه های انتخابیه 
استان  در  مسئله  این  است.  محافل  نقل  استانها،  در 
یزد به دلیل انتقاد و گلایه مردمی در خصوصی شرایط 
دارد.  دوچندان  اهمیت  فعلی،  های  حوزه  ناعادلانه 
مسئول مستقیم این تغییرات در حوزه دولت، معاونت 
سیاسی امنیتی است هرچند حرف آخر را صحن علنی 

مجلس و رای نمایندگان می زنند.
طالبی،  محمدعلی  دکتر  با  ماجرا،  اهمیت  به  توجه  با 
معاون سیاسی امنیتی استانداری یزد گفتگو کردیم. او 
از دید فردی که بیش از ده سال است در این حوزه 
ها کار کارشناسی کرده و هم اکنون چندین سال معاون 
سیاسی امنیتی بوده و آشنایی مفیدی با شرایط استان 

دارد، حائز اهمیت است.

آقای طالبی، وضعیت فعلی حوزه های انتخابیه در 
استان چگونه ارزیابی می کنید؟

 10 هر  از 1368  بعد  اساسی  قانون   64 اصل  اساس  بر 
مجلس  نمایندگان  مجموع  به  نماینده   20 یک بار  سال 
می تواند اضافه شود و بر همین اساس آمدند در سال 
77 در مجلس شورای اسلامی در مجلس پنجم ترکیب 
تغییراتی  دادند.  تغییر  را  یزد  استان  انتخابیه  حوزه های 
بعضی  طرف  از  انتخابیه،  حوزه های  در  شد  اعمال  که 
از شهرستان ها مورد اعتراض قرار گرفت. مشکلی که 
حوزه های انتخابیه مصوب سال 77 که هم اکنون در حال 
مرکز  به عنوان  یزد  شهرستان  که  است  این  اجراست 
یک  مشترک  صورت  به  اشکذر  شهرستان  با  استان 
نماینده دارند. مشکل دومش وجود یک حوزه انتخابیه 
ابرکوه،  بافق،  مهریز،  شامل  که  است  شهرستانی  پنج 
است.  وسیع  خیلی  سرزمینی  گستره  با  بهاباد  و  خاتم 
مشکل سوم، حوزه انتخابیه تفت و میبد است که کمترین 
همدیگر  با  جغرافیایی  و  جمعیتی  لحاظ  به  را  مشابهت 
دارند و از روز اول همانطور که در مجلس مصوب شد، 
مبنای اعتراضات خیلی زیادی در شهرستان تفت بود. 
و  انتخابیه  حوزه  این  برای  هم  دیگری  مشکلات  البته 
کلا حوزه های انتخابیه استان ذکر می شود.  با گذشت 
10 سال از آن تاریخ، چون طبق اصل 64 قانون اساسی 
می توانست 20 نماینده اضافه شود در مقطع سال 87 و 
88 پیگیری هایی شد و برای اصلاح حوزه های انتخابیه، 
پیشنهادهایی از استان ها گرفتند و به مجلس داده شد 
متاسفانه  ولی  گرفت،  قرار  بررسی  مورد  مجلس  در  و 
مجلس رغبتی به افزایش 20 نماینده نشان نداد و با اینکه 
به نوعی اصل قانون اساسی بود، از کنارش گذشتند و 
آن ده سال تبدیل شد به 20 سال. یعنی الان سال 97 
هستیم و درست 20 سال است که در ترکیب مجلس، 
تغییری داده نشده است. چون هر ده سال 20 نماینده 
به کل مجلس اضافه می شده، الان این ظرفیت وجود 
دارد که 40 نماینده به مجموعه نمایندگان کشور اضافه 
شود. با توجه به اینکه ما مشکلاتی در حوزه های انتخابیه 
داریم و قبلا هم به دولت و هم به مجلس منعکس شده 
نماینده  دو  اضافه شدن  نظری که مجلس داشت،  با 
مورد موافقت کمیسیون شوراها و امور داخلی مجلس 
قرار گرفته است.  ما هم در طول سالیان گذشته و بر 
اساس اضافه شدن دو نماینده، یکسری اصلاحات را 

برای حوزه های انتخابیه پیشنهاد دادیم.

اضافه شدن دو نفر به کرسی های یزد در مجلس 
قطعی است؟

علنی  صحن  در  باید  که  است  کمیسیون  پیشنهاد 
خیلی  می کنم  فکر  ولی  برسد،  تصویب  به  مجلس 
مشکلی نداشته باشد، چون کاملا منطقی است که از 
سهم  نماینده  دو  مجلس،  به  شده  اضافه  نماینده   40
نوعی  به  استان  در  اساس  این  بر  شود.  یزد  استان 
کار کارشناسی را در صدر توجه خودمان قرار دادیم. 
صورت  حوزه  این  در  خوبی  مطالعات  هم  گذشته  در 
کشوری  تقسیمات  واحد  در  علمی  لحاظ  از  و  گرفته 
بر  موثر  مولفه های  کردند،  استانداری، شاخص سازی 
مثل جمعیت،  انتخابیه  حوزه های  و  تقسیمات کشوری 
یکدیگر،  با  پیوستگی شهرستان ها  محدوده جغرافیایی، 
فرهنگ و آداب و رسوم مشترک را بررسی کردند. بر 
این اساس الگوهای مختلفی استخراج شد که الگویی 
که بیشترین امتیاز را در این کار علمی داشت، به این 
نماینده  تنهایی دو  به  یزد  انتخابیه  بود که حوزه  ترتیب 
داشته باشد، حوزه انتخابیه میبد و اشکذر دارای یک 
نماینده، حوزه انتخابیه تفت، ابرکوه و خاتم یک نماینده، 
انتخابیه  حوزه  و  نماینده  یک  اردکان  انتخابیه  حوزه 
مهریز، بافق و بهاباد یک نماینده. این پیشنهاد مشخص 

دولت است.

گفتید الگوهای مختلفی که استخراج شده است. 
به چند الگو رسیدید؟

این  که  طرح  آن  در  شد  مطرح  الگو  سه  می کنم  فکر 
بندی های  تقسیم  عادلانه ترین  و  بهترین  به عنوان  الگو 
حوزه های انتخابیه انتخاب شد. یکی از مبانی عدالتی که 
در این الگو مورد توجه قرار گرفت، بحث جمعیت است. 
ما در حوزه انتخابیه یزد حدود 650 هزار نفر جمعیت داریم 
 130 اشکذر  و  میبد  انتخابیه  دارد، حوزه  نماینده  دو  که 
هزار جمعیت دارد، حوزه انتخابیه تفت، ابرکوه، خاتم 130 
هزار جمعیت دارد و حوزه انتخابیه مهریز، بافق و بهاباد 120 
هزار جمعیت دارد و اردکان حدود 100 هزار جمعیت دارد. 
حوزه های  این  در  تعادلی  یک  به  ما  جمعیت  لحاظ  به 
تعداد  است.  اهمیت  حائز  بسیار  که  رسیدیم  انتخابیه 
متعادلی از شهرستان ها در این حوزه بندی قرار گرفتند 
داخل  شهرستان های  که  است  گونه ای  به  حوزه ها  و 
حوزه دارای بهترین وضعیت از نظر ارتباط سرزمینی با 
همدیگر هستند. تناسب جمعیتی و تعداد رعایت شده و 
در مجموع تقسیم عادلانه تری نسبت به حوزه بندی قبلی 
به وجود آمده است.  نظرسنجی هایی هم که در مقطع 
بود  این  دهنده  نشان  گرفت،  آن طرح صورت  اجرای 
که همه شهرستان های استان از وضعیت بهتری نسبت 
به حوزه بندی قبلشان برخوردار هستند و این حوزه بندی 

می تواند رضایت اکثر شهرستان ها را به وجود بیاورد.

آقای دکتر! یکی از چالش های قبلی حوزه ها این 
بوده که مثلا تفت و میبد که با هم بودند، تفتی ها 
هیچ وقت در این دوره ها نماینده نداشتند و الان 
هم همین مشکل را داریم. مثلا همین مشکل با 
با  مشکل  همین  می افتد،  اتفاق  اشکذر  و  میبد 
همان  عملا  می افتد،  اتفاق  ابرکوه  و  خاتم  تفت، 
مشکلات قبلی هست و تنها تفاوتش انتقال آن به 

حوزه های دیگر است.
هیچ  شما  خاتم  و  ابرکوه  تفت،  انتخابیه  حوزه  در   
می تواند  شهرستان  کدام  مثلا  اینکه  از  پیش بینی ای 
در  اینکه  خاطر  به  ندارید؛  بفرستد،  مجلس  به  نماینده 
گذشته هم با ترکیب های مشابهی ما نماینده از ابرکوه 
ترکیب  در همان  داشتیم؛  تفت  از  نماینده  ما  داشتیم، 
میبد  که  زمانی  یک  اشکذر  و  میبد  حوزه  در  یا  قبلی. 
داده  تشکیل  را  انتخابیه ای  حوزه  همدیگر  با  اردکان  و 
بودند، نماینده ای که از طرف میبدی ها حمایت می شد 
و در انتخابات پیروز شد و به مجلس راه یافت، یک فرد 
در  آمد  ایشان  شمسی،  داوودی  آقای  بود؛  اشکذری 
میبد و نماینده شد. ما پیش بینی را نمی توانیم برای این 
حوزه ها داشته باشیم، ضمن اینکه میبد الان پنج دوره 
است که نماینده در مجلس دارد و تداوم وضعیتش با 
در شرایط  را  تاثیری  اشکذر  با  تغییر وضعیتش  یا  تفت 
شهرستان  یک  از  اشکذر  ولی  داشت،  نخواهد  میبد 
در درون یک  میبد  با  و  یزد جدا می شود  مثل  بزرگی 
منتخب  نماینده  مطمئنا  که  می گیرد  قرار  انتخابیه  حوزه 
بیشتر از گذشته می تواند توجه به مسائل این شهرستان 
ما  باز  بهاباد،  و  مهریز  بافق،  حوزه  در  یا  باشد.  داشته 
از مهریز داشتیم، هم  نماینده  قبلی هم  ترکیب های  در 
نماینده از بافق داشتیم و اصلا قابل پیش بینی نیست که 
نماینده از کجا انتخاب می شود. وضعیت ایده آل ما به 
این است که یک نماینده دیگر هم به استان اضافه شود 
اگر چنین  و  بیفتد  اتفاق  10 سال دیگر  این می تواند  که 
تبدیل  شهرستانی مان  سه  حوزه  دو  ما  بیفتد،  اتفاقی 
می شود به سه حوزه دو شهرستانی و دیگر هیچ موقع 
ما مشکلی برای چینش حوزه های انتخابیه استان نخواهیم 

داشت.

 یکی از دغدغه هایی که همیشه مطرح می شود، 
می گویند اردکان به تنهایی یک نماینده دارد و 
رقم ها  و  عدد  چقدر  است.  بی عدالتی  مصداق 

این ادعا را ثابت می کنند؟
بافق،  حوزه  با  اردکان  حوزه  جمعیت  تفاوت  الان  ما 
جمعیت  هزار  چند  و  بیست  حدود  در  بهاباد  و  مهریز 
اینکه  ضمن  ندارد،  زیادی  آنچنان  تفاوت  که  است 
که  بگیریم  نظر  در  هم  را  جغرافیایی  مولفه های  اگر  ما 
اردکان به عنوان وسیع ترین شهرستان، آن هم می تواند 
منتها  باشد،  داشته  اردکان  حوزه  برای  را  امتیازهایی 
نقطه ای که وجود دارد این است که حتی اگر بپذیریم 
این  به  باید  ما  نیست،  عادلانه  خیلی  فعلی  وضعیت 
اصلاح  را  دیگرمان  حوزه بندی های  که  برویم  سمت 
همه  که  کنیم  فراهم  را  شرایطی  باید  ما  یعنی  کنیم؛ 
حوزه هایمان مثل اردکان بشود، نه اینکه حالا ما بیاییم 
حوزه اردکان را با یک شهرستان دیگری ادغام کنیم. 
ما باید به این سمت برویم و همانطور که عرض کردم، 
استان،  حوزه  به  هم  دیگر  نماینده  یک  اضافه شدن 

می تواند به طور کامل مسئله را حل کند. ما در مرحله 
که  نماینده ای  یک  با  که  شده  پیش بینی  حتی  بعدی 
اضافه شود، ما حوزه آن سه شهرستانی را هم تبدیل 
کنیم به حوزه های دو شهرستانی که دیگر بسیار عادلانه 

خواهد بود.
برای  نماینده  سه  افزایش  امکان  دوره  این 

استان یزد نیست؟
نه، این دوره امکانش نبوده است.

گفته شده صباغیان نماینده مهریز در کمیسیون 
شوراها نظر دیگری داده و از ایجاد حوزه ابرکوه 
و خاتم سخن گفته است و همچنین  اخیرا انتقادی 
گفته  که  شده  منتسب  ابرکوه   جمعه  امام  به 
انتخابیه  حوزه  یک  در  تفت  با   نداریم  علاقه  ما 
باشیم. دلیلش هم تفاوت فرهنگی و اقلیم است. 

هیچ مدل دیگری پیشنهاد نمی شود؟
حوزه  یک  خاتم  و  ابرکوه  بحث  اینکه  از  بعد  هرچند 
اهالی  انتظار  که  است  طبیعی  مطرح شده،  باشند، 
و  اساس مصوب شود  همان  بر  که  باشد  این  ابرکوه 
حضور  مطمئنا  است.  نفعشان  به  می کنند  احساس 
ابرکوه در یک حوزه دو شهرستانه، نسبت  شهرستان 
اینکه  اما  است،  نفعشان  به  شهرستانه  سه  حوزه  به 
مشترکاتی ندارند که خیلی نمی تواند پذیرفتنی باشد. 
شهرستان  از  جزئی  الحاق،  زمان  در  ابرکوه  بخش 
با  اداری  پیوستگی  یا  پیوستگی سرزمینی  و  بوده  تفت 
نبوده  از تفت  این شهرستان داشته و هیچ موقع جدا 
است. مرز خیلی طولانی بین این دو شهرستان است 
حوزه  یک  درون  در  می توانند  که  است  شرایطی  و 
حتما  باید  من  که  نکته ای  منتها  بگیرند.  قرار  انتخابیه 
تأکید کنم، این است که نظر دولت از طریق استانداری 
به وزارت کشور منعکس شده و وزارت کشور هم به 
چیزی  آن  و  است  نظر  یک  این  کند،  منعکس  دولت 
نمایندگان مجلس  نظر  نهایی است،  و  تعیین کننده  که 
است. ممکن است آن چیزی که ما پیشنهاد دادیم در 
با  علنی مجلس،  و در صحن  نمایندگان مجلس  تعامل 
آن چیزی که مورد تصویب قرار می گیرد متفاوت باشد، 
ما امیدوار هستیم که مورد رضایت مردم قرار بگیرد و 
بتوانند مبنای رفاه و همدلی بین حوزه های انتخابیه در 

سطح استان باشند.

استان  فعلی  نمایندگان  نظرات  معاون!  آقای 
نظری  چه  استان  نمایندگان  مجمع  چیست؟ 

دارد؟
فکر می کنم اگر قرار باشد اکثریت نمایندگان استان بر 
روی طرحی به توافق برسند، همین طرحی است که از 
طرف استان پیشنهاد شده است. من در صحبت هایی 
و  دارم  را  برداشتی  داشتم،  نمایندگان  مجموعه  با  که 
بود که  این  نمایندگان استان هم درصدد  حتی مجمع 
از آن طرف  و  باشند  با کمیسیون داشته  را  مکاتبه ای 
هم حمایت و تاییدیه نظر دولت در رابطه با حوزه های 
همانطور  می گوید،  ما  تجربه  ولی  دهد.  انجام  انتخابیه 
که در سال 77 و در مجلس پنجم به عینه دیدیم نظر 
دولت یک طرحی بود، نظر کمیسیون یک طرح دیگری 
بود، ولی آنچه در صحن علنی مجلس به تصویب رسید، 
طرح کاملا متفاوت از هر دو بود. ما الگویی را پیشنهاد 
بگیریم،  نظر  پیشنهاد قطعی در  و الان می تواند  دادیم 
یعنی مطمئنا مباحثی که در صحن علنی مجلس خواهد 
شد. نوع دفاع و موضع گیری نمایندگان استان نسبت 
به ترکیب حوزه های انتخابیه در روز رأی گیری در صحن 
امیدوار  بسیار  ولی  است،  کننده  تعیین  بسیار  علنی 
هستیم که اتفاقی که دوره قبل افتاد و بیشتر ناشی از 

کم تحرکی نمایندگان استان در مجلس بود و نتوانستند 
اتفاق  به خوبی ازطرح استان دفاع کنند در  این دور 
نیفتد و هر آنچه که در مجلس تصویب می شود، حاصل 

مشارکت جمعی نمایندگان استان در مجلس باشد.

را  نظرها  اینکه  برای  برنامه ای   استانداری هیچ 
همراه کند، حداقل در استان، جلسه ای داشتید؟
در چندین جلسه با نمایندگان این طرح را مطرح کردیم 
اساس  این  بر  و  شد  مواجه  نمایندگان  موافقت  با  و 
تا  داشتیم.  را  استان  نمایندگان  مجمع  مثبت  نظر  هم 
و  استانداری  نظر  بین  که  نکردیم  احساس  هم  الان 
اختلافی وجود  یا  نمایندگان استان مغایرت  نظر مجمع 

داشته باشد. 

این الگو چه زمانی جمع بندی و اعلام شد؟
بعضا گفته می شود  نکته بسیار مهمی هم است.  یک 
روزهای  در  که  است  طرحی  ما  پیشنهادی  طرح  این 
اخیر تهیه شده و به مجلس اعلام شده، در حالی که 
است.  اینجا  دارد)1(  وجود  مستند  طرح   این  سوابق 
اولین باری که این طرح به صورت مکتوب به وزارت 
کشور منعکس شد، سال 1388 بود؛ همین ترتیبی که 
ما برای حوزه های انتخابیه پیشنهاد دادیم، آن زمان در 
سال 1388 به مجلس پیشنهاد شده  و مورد پیگیری 
وقت  استانداری  بعدی  مکاتبات  در  گرفت.  قرار 
همین  باز   1390 سال  در  اسبق،  استانداران  زمان  در 
است  این  جالب  و  شد  پیشنهاد  دولت  به  ترکیب 
ما  و خاتم  ابرکوه  تفت،  با حوزه  رابطه  در  که  الان  که 
از  هم  تفتی ها،  جانب  از  هم  داریم؛  را  بحث  بیشترین 
نکته ای  خاتم،  اهالی  جانب  از  و هم  ابرکوهی ها  جانب 
که حائز اهمیت است، این است که در تمام طرح ها 
تا به امروز و در  و الگوهای پیشنهادی از سال 1388 
مختلف،  استانداران  زمان  در  و  مختلف  دولت های 
ترکیب این حوزه به همین شکل پیشنهاد شده است.

 می خواهید بگویید این طرح پیشنهادی شما از 
ده سال اخیر مطرح بوده است. حتی در دولت 

های قبلی؟
هیچ  و  بوده  مدل  همین  دقیقا  این شهرستان ها  برای 
موقع این مدل تغییر نکرده است. مکاتباتی که ما در 
دولت در رابطه با مدل حوزه های انتخابی داشتیم، از 
سال 1392 بوده، مکاتبه بعدی در سال 1393، در سال 
1394، در سال 1395، در سال 1396 و الان هم سال 
ما  پیشنهادی  حوزه های  ترکیب  در  تغییری  هیچ   1397

نکرده است.

خبری هم رسید از پیشنهادی که اقای صباغیان در 
کمیسیون شوراها مطرح کرده و گویا پذیرفته شده. 
دقیقا چه پیشنهادی بوده و الان با ارائه الگوی وزارت 

کشور، نظر ایشان چه بود؟
بر اساس آن چیزی که آقای صباغیان در کمیسیون مطرح 
کرده،، یک نماینده به حوزه یزد و اشکذر اضافه می شود، 
هم  اردکان  حوزه  نمی کند،  تغییری  میبد  و  تفت  حوزه 
تبدیل  ما  شهرستانی  پنج  حوزه  نمی کند،  تغییری  که 
می شود به دو حوزه؛ یک حوزه مهریز، بافق و بهاباد و 

یک حوزه هم ابرکوه و خاتم.

این چیزی است که در کمیسیون مطرح شده است؟
بله، در کمیسیون مطرح شده ولی هنوز کمیسیون تصمیم 
نهایی نگرفته است. تأکید کردم حرف آخر را صحن علنی 
در  بیشتر  می زند و امیدوارم نتیجه این تلاش ها عدالت 

حوزه های انتخابیه در استانمان باشد.

دشمن به دنبال تضعیف 
نهاد خانواده است

گفت:  یزد  استان  عمومی  فرهنگ  شورای  رئیس 
خود  فرهنگی  سوء  های  فعالیت  با  اسلام  دشمنان 
دینی  های  ارزش  و  خانواده  نهاد  تضعیف  دنبال  به 
هوشیاری  که  هستند  جوانان  و  مردم  نزد  جامعه  در 

محمد  الله  آیت  کند.  می  طلب  را  مسوولان  و  مردم 
فرزندان  از  تعدادی  با  دیدار  در  یزدی  ناصری  رضا 
را گرامی داشت  انقلاب  ، خاطره شهدای  یزد  شاهد 
و با اشاره به اینکه دشمنان تلاش زیادی برای گمراه 
کردن جوانان و فروپاشی نهاد خانواده  انجام می دهند، 
افزود: باید برای ارتباط سالم و پرنشاط بین خانواده ها 

و جوانان اقدام مناسب انجام شود.

وی با اشاره به اهمیت ترویج فرهنگ شهادت توسط 
فرزندان شهدا ادامه داد: شماها باید در مسیر حرکت 
پدران  برای  صالحی  خلف  و  کنید  حرکت  خود  پدران 
عزیز خود که حق بزرگی به گردن همه ما دارند، باشید.

تصریح  یزد  جمعه  امام  و  استان  در  فقیه  ولی  نماینده 
شفاعت  همان  شهدا  فرزندان  پاداش  بهترین  کرد: 
پدران آنهاست و لازمه این شفاعت نیز ادامه راه آنها 

و ترویج فرهنگ ایثار توسط فرزندان شهدای والا مقام 
است. ناصری یزدی بیان کرد: توجه به مسائل علمی 
فرهنگی  مسوولان  توسط  شاهد  فرزندان  فرهنگی  و 
باید  که  اجرایی رسالت مهمی است  های  و دستگاه 
اکنون 2 هزار  آن عنایت خاص داشت.هم  به  همواره 
از فرزندان شاهد استان یزد در مدارس و مراکز  نفر 

آموزش عالی تحصیل می کنند.

رویداد  هفته

معاون سیاسی امنیتی استاندار یزد در گفتگو با پرگار؛

به یک الگو عادلانه برای تقسیم 
حوزه های انتخابیه نیاز داریم

گفتگو
سیاسی

مدیران استان یزد به مردم پاسخ می دهند؟

راه اندازی هشتگ
 #چه_شد؟

پرگار|با وجود دنیای فناوری اطلاعات و پدیده شبکه 
حال  در  مثبت  رخدادهای  بسیاری  اجتماعی،  های 
وقوع است. خوبی شبکه های اجتماعی این است که 
هر شهروند نقش یک رسانه را ایفا می کند. میگونید 
بزرگ  نویسندگان  از  یکی  پیش  سال  صد  حدود 
هر  که  برسد  فرا  روزی  بود  کرده  بینی  پیش  شرقی، 

انسان، نویسنده باشند و اکنون چنین شده است.
شبکه های اجتماعی فرصت دیده شدن و گفتن را به 
مردم داده است. خصوصا در کشوری مثل ایران که 
خاصی  محدوده  در  همیشه  تاریخ  طول  در  ها  رسانه 

ابراز نظر می کردند.
شهروندان یزدی از پدیده شبکه های اجتماعی کمک 
به  انتقالی  آب  قطع  بحران  ماجرای  در  و  اند  گرفته 
و در  کرده  استفاده  #یزد_آب_ندارد  از هشتگ  یزد 
صفحات اجتماعی رئیس جمهور، وزیر کشور و استاندار 
اصفهان این هشتگ را به نشانه اعتراض به وضعیت 
موجود درج کردند که اثرات خوبی برای مدنی کردن، 

اعتراضات داشت.
کردن  پاسخگو  هدف  با  #چه_شد؟  هشتگ  اکنون 
این  است.  شده  اندازی  راه  مدیران  و  مسئولان 
هشتگ با یاد آوری وعده های مسئولان در حوزه های 
مختلف از آنان می خواهد به وعده هایشان عمل کنند.
و  هدفمندسازی  با  اجتماعی  های  شبکه  فرصت 
فرصت  تواند  می  جامعه،  به  بهینه  استفاده  آموزش 

نیکویی برای توسعه باشد. 
استفاده  فرصت  این  از  اجتماعی  های  شبکه  در  اگر 
زیادی  مخرب  اثرات  شود،  ایجاد  رهاشدگی  و  نکنیم 

خواهد داشت.

 #چه_شد؟

پرگار| یکی از مدیران ارشد استان در سخنانی 
اگر  و  باشند  شجاع  باید  مدیران  است:  گفته 
،باید  دهند  می  انجام  خوبی  فعالیت  بینند  می 
نظارتی  دستگاه های  اگر  حتی  بایستند،  محکم 
البته ما  بایستند.   باید محکم  بیاورند  هم فشار 
به  و  ماست  وظیفه  این  و  کنیم  پشتیبانی  باید 
عنوان دستگاه حاکمیتی  باید حمایت کنیم. باید 
مقابل  در  ایستاد  شجاعانه  کارهای  مقابل  در 
کارهای بد هم باید شجاعانه انتقادها را پذیرفت 
و باید مدیرانی بیایند که شجاع باشند و محکم 

بایستند.
استان  ارشد  مقامات  بار است  چندمین  برای 
در دوره های مختلف از معضل مدیران ترسو، 

رنجیده اند. 
استان  ارشد  مدیران  با  غیررسمی  گفتگوی 
یزد،  در  ترسو  مدیران  معضل  میدهد  نشان 
ریشه ای است و درصد زیادی از پست های 

مدیریت توسط اینان اشغال شده است.
در  شده  باعث  هم  انان  کاری  محافظ  و  ترس 
بسباری از زمینه ها، یزد درجا بزند و این مسئله 
چالش عمده ای برای توسعه استان ایجاد کرده 

است.
یکسانی  های  ویژگی  از  ترسو  مدیران  عموم 
برخوردار هستند. با دانستن این ویژگی ها می 

توانید به راحتی آنها را شناسایی کنید.
عدم  علت  به  بین هستند.  و دهن  نگر  سطحی 
پیچیده کاری و  توان درک مسائل و معضلات 
به  بیشتری  دسترسی  کسی  هر  انسانی  روابط 
آنها داشته یا دارای استعداد بزرگنمائی و چرب 
و  گذاری  تأثیر  موجب  به سهولت  باشد  زبانی 

تغییر جهت تصمیم گیری آنها می گردد.
اگر می بینید حلقه اطراف یک مدیر، سالهاست 
یاد  اطرافیانش  دهد  می  نشان  است  یکسان 
گرفته اند چگونه بر او مسلط شوند و این تسلط 

به دلایلی اتفاق می افتد.
مدیر ترسو بواسطه ناتوانی در عمل به ضروریاتی 
فرع  و  اصل  به  توجه  و  بندی  اولویت  همچون 
بودن فعالیت ها و میزان اختصاص نیرو و هزینه 
ضروریاتی موجب اتلاف منابع ,فرسودگی نیروی 

کار و حتی افزایش ریسک و خطر می گردد.
امر  تحت  های  ارگان  در  سیستمی  وری  بهره 
مدیران ترسو بسیار پایین است. اینان از ترس 
از  برداری  بهره  روحیه ضعیف خود، جسارت  و 

امکانات خصوصا نیروی انسانی را ندارند.
ترسند.  می  ها  رسانه  از  عموما  ترسو  مدیران 
ارگانشان  نکوهش  یا  نقد  در  خبری  که  مبادا 
منتشر شود. از ترس تیتر، شب ها خواب نمی 

روند.
مدیران ترسو مجموعه های ضد خلاق و آرامی 
دارند. چراکه اصلا تمایلی برای بروز خلاقیت ها  
جدید  و  خلاقانه  کاری  ترسند  می  دهند.  نمی 
شروع کنند و به شکست منتهی شود و صندلی 

و پست و مسئولیت از اینا سلب شود.
مدیرانی  اینچنین  امروز،  یزد  استان  بزرگ  درد 
است که امیدواریم هرچه زودتر رخت بربندند.

مدیران ترسو
چالشی برای توسعه یزد

الگوی پیشنهادی ما این است که حوزه انتخابیه یزد به تنهایی دو نماینده داشته باشد، حوزه انتخابیه میبد و اشکذر دارای یک نماینده، حوزه انتخابیه تفت، ابرکوه و 
؛خاتم یک نماینده، حوزه انتخابیه اردکان یک نماینده و حوزه انتخابیه مهریز، بافق و بهاباد یک نماینده. این پیشنهاد مشخص دولت است.
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چهره های هفته اقدام قابل تقدیر روابط عمومی 
بهزیستی استان یزد

روابط عمومی بهزیستی استان یزد در آستانه گرامیداشت هفته 
ارتباطات و روابط عمومی برای دومین بار متوالی توانست رتبه اول 
ارزیابی روابط عمومی های بهزیستی کشور را بدست آورد.لازم به 

ذکر است؛ سال گذشته نیز یزد  از بین 31 استان کشور رتبه اول 
روابط عمومی های بهزیستی کشور را کسب نمود.

نکوداشت چهل سال روابط عمومی بهزیستی استان یزد
آیین نکوداشت چهل سال روابط عمومی بهزیستی استان یزد 
به منظور تجلیل از پیشکسوتان و مدیران اسبق روابط عمومی 
این  سازمان در آستانه گرامیداشت هفته ارتباطات و روابط 

عمومی برگزار شد. زهرا شاه شوازی، مشاور مدیرکل و رئیس 
روابط عمومی بهزیستی استان با اشاره به زحمات مدیران اسبق 
روابط عمومی بهزیستی گفت: مجموعه روابط عمومی بهزیستی 
استان یزد حاصل چهل سال زحمات پیشینیان است و ما  امروز 
برشانه ی پیشینیان ایستاده ایم. وی افزود: مجموعه روابط عمومی 
بهزیستی استان یزد قدردان جایگاه فعلی روابط عمومی در این 

سازمان است و به این نکته توجه خواهد داشت که روزی نسلی 
خواهد آمد که شاید برشانه ی ما بایستد. مشاور مدیرکل و رئیس 
روابط عمومی بهزیستی استان یزد با بیان اینکه سنگ بنای روابط 
عمومی در بهزیستی خوب بنا شده است، گفت: این سنگ بنا 
در سال 1360 توسط جعفر مهرانپور پیشکسوت و نخستین روابط 

عمومی بهزیستی استان یزد گذاشته شد.

بد،  یا  پرگار|خوب  زاده|  مرتضی زمان 
مردم اکثر مناطق در ایران، علاقه دارند 
فردی از دیارشان به صدرات، وزارت و 
وکالتی برسد تا از فیض حضور او در صدر ارگانی، بتوانند 
خدماتی ویژه برای منطقه شان بگیرند. این درد، درد همه 
جایی است و بی شک در استان یزد نیز، چنین تفکراتی 
حاکم است و همین بنیه فکری، باعث جدال چند ساله 
در نحوه تقسیم بندی حوزه های انتخابیه برای مجلس شده 

است.
چالش تقسیم بندی حوزه های انتخابیه در استان یزد از 
دیرباز مطرح بوده و هست. حرف امروز و دیروز نیست. 
علتش نیز، احساس نیاز به حضور فرد بومی در راس هرم 
قدرت، برای سرعت بخشیدن به قطارتوسعه در آن منطقه 
است. همه این مصیبت ها از توسعه ناهمگن مدیریت 

استان از گذشته تا اکنون، سرچشمه میگیرد.
انتخابیه  های  حوزه  تقسیمات  بحث  دیگر  بار  اکنون  اما 
مجلس در استان به تیتر رسانه ها برگشته است چراکه 
اهالی بهارستان، مدتی است بر اساس اصلی از قانون 
نمایندگان  تعداد  در  تغییرات  اعمال  حال  در  اساسی 

مجلس شورای اسلامی هستند.

افزایش تعداد کرسی های مجلس شورای اسلامی
طبق اصل شصت و چهار قانون اساسی کشورمان،   عده  
نمایندگان  مجلس  شورای  اسلامی  دویست  و هفتاد نفر 
دانسته و و از تاریخ  همه  پرسی  سال  یکهزار و سیصد و 
شصت  و هشت  هجری  شمسی  پس  از هر ده  سال ، با در 
نظر گرفتن  عوامل  انسانی ، سیاسی ، جغرافیایی  و نظایر آنها 
حداکثر بیست  نفر نماینده  می  تواند اضافه  شود. زرتشتیان  
و  آشوری   و مسیحیان   نماینده   کدام  یک   هر  کلیمیان   و 

کلدانی  مجموعآ یک  نماینده  و مسیحیان  ارمنی  جنوب  و 
شمال  هر کدام  یک  نماینده  انتخاب  می  کنند. محدوده  
حوزه  های  انتخابیه  و تعداد نمایندگان  را قانون  معین  می  

کند.
طبق این اصل قرار بود در سال 1387 بعد از سررسیدن 
دوره ده ساله، تعداد 20 نماینده به مجلس اضافه شود ولی 
مجلس نشینان آن زمان، چنین نکردند. اکنون و در سال 
97 مقرر شده برای جبران عدم اجرای قانون در آن سال، 

تعداد چهل کرسی به مجلس اضافه شود.

سهم یزد از افزایش تعداد کرسی مجلس
از اوایل دهه نود مجلسی ها و فعالان سیاسی از قول 
و وعده دولت و مجلس برای افزایش یک کرسی دیگر 
یک عضو  در سال 93  حتی  دادند.  خبر  یزد  استان  به 
این   ( مجلس  داخلی  امور  و  شوراها  کمیسیون 
کمیسیون مسئول آماده کردن طرح افزایش نماینده 
یک  افزایش  از  است(  مجلس  در  تقسیمات  و  ها 
نماینده به استان یزد و آن هم به حوزه یزد واشکذر 
خبر داده بود.اما با افزایش چهل نفری نماینده ها در 
سال 97، صحبت از افزایش دو نماینده به استان یزد 
است که بر این اساس تعداد نمایندگان استان یزد 
به شش نفر خواهد رسید و بی شک قدرت چانه زنی 

یزدی ها را در مجلس افزایش می دهد.
نشده  تایید  رسمی  صورت  به  خبر  این  هنوز  هرچند 
کمیسیون  پیشنهاد  تنظیم  از  غیررسمی  خبرهای  اما 
برای استان  نماینده  افزایش تعداد دو  برای  شوراها 
میبد  و  تفت  نماینده  دهقانی،  هرچند  دارد.   حکایت 
اما  کرد  تایید  را  خبر  این  پیش  چندی  مجلس،  در 
این  با  است.  نشده  اعلام  هنوز  رسمی  صورت  به 

نشدنی  تمام  و  همیشگی  چالش  رخداد، 
در  انتخابیه  های  حوزه  بندی  تقسیم  نحوه 

استان یزد بار دیگر شدت می گیرد.

وضعیت موجود حوزه ها
در حال حاضر استان یزد با جمعیت یک میلیون  
و دویست هزارنفری و با ترکیب ده شهرستان 
چهار  صاحب  اسلامی،  شورای  مجلس  در 
کرسی نمایندگی است. به بیان دیگر استان 
یزد اکنون چهار حوزه انتخابیه و چهار نماینده 

دارد. 
حوزه یزد با شهرستان های یزد و اشکذر با 

جمعیت 690 هزار نفری
ابرکوه،  مهریز،  شهرستانهای  با  مهریز  حوزه 

بافق، بهاباد و خاتم با جمعیت 210 هزار نفر 
حوزه تفت با شهرستان های تفت و میبد و 

جمعیت 142 هزار نفر
حوزه اردکان با شهرستان اردکان و جمعیت 

100 هزار نفر 
این حوزه ها و شهرهایش بر اساس سرشماری جمعیت در  

سال 95 هم اکنون در مجلس صاحب قانونگذار هستند.
تقسیم بندی فعلی، چالش های زیادی از سالیان گذشته تا 
کنون به راه انداخته است. نقدهایی بسیاری از جمله عدم 
توازن منطقه ای بین دو شهر تفت و میبد که باعث شد 
هیچ گاه کاندیدای تفتی راهی بهارستان نشود. چراکه رای 

دهنده های میبدی جمعیت حدود د وبرابر دارند.
چالش دیگر حوزه گسترده مهریز است که با داشتن پنج 
شهرستان، لقب بزرگترین حوزه انتخابیه کشور را دارد. اکثر 
این شهرستان ها نیز در شاخص های توسعه ای، جایگاه 

مناسبی ندارند. جمعیت 600 هزار نفری یزد و یک نماینده 
بودنش هم چالش عمده دیگری است که مانع از تحقق 
شود.  می  یزدی  شهروندان  برای  ها  مجلسی  رسالت 
انتقادها به اردکان به دلیل تک بودن شهر زیرمجموعه اش 
علی رغم گستره بسیار گسترده و جمعیت نسبتا بالایش 

همیشه نقل دعواهای سیاسی و منطقه ای بوده است.
به نظر میرسد چالش این دوره با وجود چهره ها و مدیران 
با تجربه و کاردان بتواند به الگوی عادلانه ای ختم شود. با 
توجه به نقش رای صحن علنی مجلس شورای اسلامی به 
چینش حوزه های انتخابیه، باید منتظر ماند تا نتیجه را رصد 
کرد هرچند تجربه نشان داده در روز رای گیری، آنچه اتفاق 

می افتد با نظرات کارشناسی تفاوت دارد.

مریم دره شیری| پرگار| سال 1288 هجری 
شمسی اولین باری بود که مردم یزد نظاره 
گر اتومبیلی در خیابان های شهر بودند. یک 
فورد کلاجی متعلق به محمد گلشن که یک راننده هندی 
آن را می راند. طی این سال ها وسایل نقلیه گسترش پیدا 
کردند و علاوه بر کمک به حمل و نقل به عنوان ورزش و 

تفریح مورد توجه قرار گرفتند. 
حدود صد سال بعد رشته اتومبیلرانی در یزد فراتر از حرکت 
های خیابانی و ویراژ در شهر دیده شد و  در سال 1384  
توانست در کنار هیات موتورسواری یزد به عنوان رشته 
ورزشی مستقل دیده شود. اما هنوز هم مردم به رشته 
اتومبیلرانی به دلیل هزینه های بالا به شکل یک رشته 
لوکس ورزشی نگاه می کنند و به همین دلیل آنچه امروز 
در پیست یزد مشاهده می کنیم تعداد زیاد تماشاگران و 

تعداد اندک ورزشکاران این رشته است.   
اردیبهشت ماه امسال خبر خوبی از اولین راند مسابقات 
اسلالوم قهرمانی کشور   منتشر شد که سه یزدی توانستند 
در این مسابقات سه رتبه برتر را کسب کنند. در کلاس 
مجتبی   -1500   cc کلاس  در  و  زمانی  1500+میثم    cc
پورحسنی رتبه اول آقایان را به خود اختصاص دادند و در 
کلاس cc  1500- میترا فلاحی پور توانست رتبه سوم بانوان 
را کسب کند که این خبر نشان از استعداد و توان بالای 

یزدی ها در این رشته است. 
مجتبی پورحسنی یکی از ورزشکاران موفق یزدی در رشته 
اتومبیلرانی است که هم اکنون در سمت مشاور رییس و 
مسئول کمیته آموزش هیات موتورسواری و اتومبیلرانی 
استان فعالیت می کند. با وی به گفتگو نشستیم تا در 

خصوص وضعیت این رشته در یزد بیشتر بدانیم.

موتور سواری یزدیها حرف اول را می زند 

پورحسنی در خصوص وضعیت و جایگاه رشته اتومبیلرانی 
در یزد می گوید: از 4 سال پیش که ریاست هیات را آقای 
شمس الدینی برعهده گرفتند، توانستیم تیم منسجمی را 
تشکیل دهیم که توانست مقام های خوبی را در کشور 
به دست بیاورد . سال گذشته یزد مقام چهارم تیمی در 
مسابقات قهرمانی کشور را به دست آورد و امسال نیز 
در راند اول مسابقات قهرمانی کشور رشته اسلالوم، سه 

سکو برای تیم یزد بود. 
وی ادامه می دهد: من عقیده دارم هر استانی ورزش 
مختص به خود را دارد. مثلا در مازندران، کشتی حرف 
سواری  موتور  رشته  در  هم  ها  یزدی  زند.  می  را  اول 
علاقه  هم  بسیار  و  دارند  خوبی  استعداد  اتومبیلرانی  و 
مندند.حتی تعداد تماشاگران در پیست ها بسیار بیشتر از 

تماشاچیان فوتبال است. 
پورحسنی با اشاره به اینکه یزد از سال 89 تا سال 93 
بهترین تیم موتور کراس کشور را داشته، عنوان می کند: در 
هر رقابتی که تیم یزد حضور داشت، یکی از برترین ها بود و 
همه استان ها می دانستند که یزد برای سکوی اول رقابت 
می کند اما تیم موتور کراس یزد مورد بی مهری قرار گرفت 

و بخاطر بی انگیزگی ورزشکاران این تیم از هم پاشید. 
پورحسنی با ابراز نگرانی از اینکه رشته اتومبیلرانی در یزد نیز 
به این سرنوشت دچار شود، اظهار می کند: دیده نشدن و 
بی توجهی، مهمترین مشکل ورزشکاران این رشته است . 
حتی رییس فدراسیون اتومبیلرانی خودشان نیز در سفر به 
یزد مطرح کردند که ما در 40 سال گذشته به این رشته 
اهمیت ندادیم و اهمیت این رشته برای وزارت ورزش 
1 درصد بوده است. علاوه بر این رشته اتومبیلرانی، رشته 
پرخرجی است و هرماه حدود 2 میلیون تومان باید هزینه 
داد و در سطح حرفه ای نیاز به خودروی شخصی دارد، 
برای همین اغلب کمتر به این رشته گرایش پیدا می کنند.

به وظیفه  نمی خواهیم  حمایت 
شان عمل کنند

که  سوال  این  به  پاسخ  در  وی 
برای  مناسبی  رسانی  اطلاع  چرا 
های  دوره  برگزاری  در  رشته  این 
نمی  صورت  ها  رقابت  و  آموزشی 
گیرد، می گوید: هیات موتورسواری و 
اتومبیلرانی یزد بودجه ای برای تبلیغ و 
اطلاع رسانی ندارد و باید اسپانسری 
باشد  داشته  مالی  ساپورت  برای 
اما یزدی ها برای این رشته سرمایه 
گذاری نمی کنند. به عنوان مثال با 
کارخانه یزد تایر که بزرگترین کارخانه 

تولید لاستیک است، صحبت کردیم تا در این رشته که با 
حوزه کاریش ارتباط دارد به عنوان اسپانسر حضور داشته 
باشد اما قبول نکردند چون فکر می کنند اگر در سطح شهر 
بیلبوردهای تبلیغاتی داشته باشند، بهتر دیده می شوند. 
سازمان فرهنگی - ورزشی شهرداری یزد هم که وظیفه 
اطلاع  برای  ورزشی است،  هیات های  از  اش حمایت 
که  کند  می  دریافت  هزینه  آموزشی  های  دوره  رسانی 
هیات نمی تواند این هزینه را پرداخت کند. در نتیجه اطلاع 
تربیت بدنی  اداره کل  رسانی کافی صورت نمی گیرد. 
هیچ حمایتی از ما ندارد و حتی حاضر نیستند خبر موفقیت 
ورزشکاران این رشته را منتشر کنند یا در مراسم تجلیل از 
ورزشکاران، از آنها دعوت کنند در حالی که تیم اتومبیلرانی 

یزد در هیچ رقابتی بدون مقام نبوده است. 
وی تنها فعالیت هیات موتور سواری و اتومبیلرانی در حوزه 
کنترل  مهارت  آموزشی  های  دوره  برگزاری  را  آموزش 

خودرو با حمایت میتسوبیشی در یزد عنوان می کند.  

علت تصادفات جاده ای؛ آموزش غلط رانندگی
پورحسنی با انتقاد از عدم تعامل راهنمایی و رانندگی 
یزد با هیات اظهار می کند: در هیچ کجای دنیا آموزش 
تبعاتش  داریم  ما  و  نیست  ما  کشور  مانند  رانندگی 
بینیم.  می  کشور  تصادفات  و  رانندگی  حوادث  در  را 
مهارت  آموزش  برای  تواند  می  رانندگی  و  راهنمایی 
با  مربیان  از  آموزشگاهها،  کارآموزان  به  خودرو  کنترل 
تجربه هیات های اتومبیلرانی کمک بگیرد نه اینکه صرفا 

به گذراندن ساعت های مقرر شده اکتفا کند .

از  رانندگی  فرهنگسازی  دهد:  می  ادامه  وی 
متاسفانه  اما  گیرد  می  شکل  رانندگی  آموزشگاههای 
تمام حواس مسئولین معطوف به جریمه کردن است و 
برای فرهنگسازی و پیشگیری از حوادث فعالیتی صورت 
نمی گیرد. ما در سال 90 نیز برنامه ای با همکاری راهنمایی 
و رانندگی یزد جهت دادن کلاه ایمنی به موتورسواران 

داشتیم که متاسفانه این برنامه ادامه پیدا نکرد.
رشته  ورزشکاران  کنونی  مشکلات  درباره  پورحسنی 
اتومبیلرانی نیز بیان می کند: یکی از مشکلات ورزشکاران 
این است اتومبیل هایشان به دلیل تغییر وضعیت حق 
تردد در خیابان ها را ندارند و گاهی که برای تعمیر مجبور 
می شوند به سطح شهر بیایند جریمه می شوند و گفته 
می شود باید اتومبیل با خودرو برحمل شود . اگر در یزد 
مانند  و  نبود  مشکلات  این  داشت  وجود  تعامل  کمی 
استانهای دیگر، این قضیه حل شده بود اما در یزد اینطور 
نیست. چندسال پیش هم طرحی برای صدور پلاک های 
اختصاصی اتومبیل های ورزشی اجرا می شد که  این 

طرح نیز نیمه کاره ماند.   
وی در پایان می گوید: در شهرهای دیگر از ورزشکاران 
این رشته حمایت می شود، در مراسم های مختلف رژه 
از توانایی ورزشکاران استفاده می شود ، نیروی انتظامی 
بین ورزشکاران و ورزشکارنماها تفاوت می گذارد، اما در 
یزد فقط سخت گیریهایی است که باعث دلسردی و بی 
انگیزگی می شود .علاقه مندان به این رشته هم چون باید 
هزینه ای را باید برای تهیه خودروی دیگر متحمل شوند 

کمتر به این رشته گرایش دارند یا از یزد می روند. 

گزارش پرگار از چالش هاي پیشروي تغییرات در حوزه هاي انتخابیه مجلس شورا در استان یزد:

چالش چينش حوزه های انتخابيه

گفتگوی پرگار با پورحسنی، قهرمان اتومبیلرانی استان یزد؛

اتومبیلرانی؛ هیجانی که دیده نمی شود 

گزارش
سیاسی

گذشته  سال  مهرماه  دهد  می  نشان  خبرها  مرور 
استانی   مدیران  انبوه  حضور  با  مراسمی  یک  در 
خورشیدی  نیروگاه  یک  احداث  کلنگ  وشهرستانی 

در شهر میبد زده شده است.
هایی  حرف  چنین  مسئولان  زنی  کلنگ  مراسم  در 

زده اند:
فاز نخست این پروژه به ظرفیت 10 مگاوات، تا پایان 
امسال ) یعنی سال 96(  و کل پروژه که هدف آن 
تا  است،  مگاوات   100 به  نیروگاه  ظرفیت  رساندن 
پایان سال آینده ) یعنی سال 97( به بهره برداری 

می رسد.
500 شغل  100 مگاواتی میبد،  نیروگاه  پروژه  با اجرای 
منطقه  برای  غیرمستقیم  شغل  هزار  سه  و  مستقیم 

میبد ایجاد می شود.
کل  نیاز  مورد  برق  نیروگاه،   این  از  برداری  بهره  با 
شهرستان میبد با جمعیت بالغ بر 99 هزار نفر تامین 

خواهد شد.
مراسم  این  در  هم  مجلس  در  ها  میبدی  نماینده 
معنا  تمام  به  پروژه  این  شدن  اجرایی  برای  گفته: 
حمایت می کنیم و موانع قانونی را از پیش روی این 

پروژه برخواهیم برداشت.
زنی،  گلنگ  زمان  از  ماه  هشت  گذشت  با  اکنون 
خبری از افتتاح فاز یک پروژه نیست. دوماه از سال 

گذشته و هنوز اقدام موثری نشده است.
بررسی سایت ساتبا – شرکتی که مجوز به نیروگاه 
های خورشیدی می دهد –  نشان میدهد شرکت 

مذکور در مرحله مجوز ده مگاواتی است. 
مساحت  به  زمینی  این شرکت،  مسئولان  گفته  به 
15 هکتار در اختیار این نیروگاه هست و هنوز خبری 
از افتتاح آن نیست. آقای فرماندار میبد که در این 
کلنگ زنی حضور چشمگیر و خندانی داشته اند، باید 

بگویند #چه_شد؟ 

علوی، وزیر اطلاعات 
نام گذاری  اساس  بر  کشور  رویکرد  خصوص  در 
امسال به عنوان سال حمایت از کالای ایرانی، باید 
در برابر کارآفرینان دست ادب به سینه گذاشت و 
از سرمایه گذاران برای رونق تولید در داخل کشور 
سرمایه گذاری  که  اقدامی  هرگونه  با  کرد.  حمایت 
به عنوان مسئله ای  باید  تهدید می کند  را در کشور 
امنیتی برخورد شود، چراکه این گونه رفتارها موجب 
کشور  در  اقتصادی  مشکلات  بروز  و  سرمایه  فرار 
می شود. پیش بینی راهکاری جایگزین زندان و حبس 
برای بدهکاران بانکی ضروری است. در کنار تقویت 
ناصحانه،  برخوردهای  با  باید  اقتصادی  سلامت 
مشفقانه و دلسوزانه مانع از بروز تخلفات اقتصادی 

شد. استانداری یزد

صالحی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی
پاسداشت مفاخر و عالمان دینی و تبیین وجوه شخصیتی 

آنها ضرورتی ویژه برای جامعه امروز است.
هویت تاریخی جوامع از جمله ، جامعه اسلامی زمانی 
شکوفا می شود که یاد بزرگان و اندیشمندان آن همواره 
نکو داشته و قدر خدمات و افتخارات آنها شناخته شود.

عالمان،  پایگاه  دور  های  گذشته  از  یزد  استان 
اندیشمندان و فرزانگان بزرگ بوده است .

امروز یزد به عنوان میراث جهانی مورد تایید جهانیان 
قرار گرفته ، بازشناسی و بازیابی میراثهای معنوی آن، 
رسالت سترگی است که باید همگان را به تکاپو و تلاش 
وادارد. حاج شیخ غلامرضا میراث معنوی شهر جهانی 

یزد است. صداوسیما

مدیرکل جدید اطلاعات یزد
چهره این هفته مدیرکل اطلاعات استان یزد است. 
اوایل هفته با حضور وزیر اطلاعات، مدیر جدید منصوب 
تودیع شد. هرچند حضور خبرنگاران در  قبلی  و مدیر 
مراسم تودیع و معارفه که در قالب شورای اداری بود، 
محدود بود و چهره وی، رسانه ای نشد، اما مدیران 
این اداره به عنوان چهره هفته انتخاب شدند تا قدردان 

زحمات این مدیران باشیم.

سال زراعی جدید
با وجود بارش های امسال در استان، همچنان در سال 
زراعی جاری، نسبت به میانگین بلند مدت مشابه، 40 

درصد کاهش بارندگی داریم. هواشناسی

آخوندی، وزیر راه و شهرسازی
با درخواست اضافه  باتوجه به ثبت جهانی شهر یزد، 
شدن یک ایرلاین خارجی به فرودگاه یزد مواقت می 
اروپایی  ایرالاین  ترجیحا یک  کار خوبی است.  و  شود 
به یزد بدهید. منبع: دستور وزیر به سازمان هواپیمایی 

کشور 
قتل در روستایی در بافق 

دادستان بافق ضمن دعوت مردم روستای مبارکه و 
شهر بافق به حفظ آرامش گفت: به پرونده قتل )دختر 
جوان( در اسرع وقت و خارج از نوبت رسیدگی می 
شود. : از ساعات اولیه کشف جسد قضات دادسرا، 
فرمانده انتظامی شهرستان و ماموران ناجا، مجدانه پیگیر 
ماجرا و کشف حقیقت هستند. بازجویی به محض کشف 
جرم  ادامه داشته و متهمین به زندان معرفی می شوند.

اعتباری تصریح کرد: در اسرع وقت نسبت به صدور 
رای اقدام می شود.

نیروگاه خورشیدی میبد
 #چه_شد؟

 اداره کل تربیت بدنی هیچ حمایتی از ما ندارد و حتی حاضر نیستند خبر موفقیت ورزشکاران 
این رشته را منتشر کنند یا در مراسم تجلیل از ورزشکاران، از آنها دعوت کنند در حالی که تیم 

اتومبیلرانی یزد در هیچ رقابتی بدون مقام نبوده است. 
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از تمامی علاقه مندان 
برای همکاری در هفته 

نامه پرگار دعوت 
می شود مطالب خود 
را به ایمیل نشریه 

ارسال کنند. مطالب 
منتشر شده لزوما 

دیدگاه  پرگار نیست. 
پرگار منتظر نظرات و 
انتقادات خوانندگان 

است.
پرگار نشریه مستقل 

و متعلق به بخش 
خصوصی می باشد.

هوشمند  تلفن  گوشی  بارکدخوان  از  استفاده  با 
همراهتان، عضو کانال تلگرامی هفته نامه پرگار شوید. کافی 
است دوربین بارکدخوان را روی بارکد فوق بگیرید و بعد از 

تایید به کانال وصل شده و join  شوید.

ت در کانال تلگرام
ضوی

بارکد ع

هر لحظه مزن در که در این خانه کسی نیست
بیهوده مکن ناله که فریاد رسی نیست

شهری که شه و شحنه و شیخش همه مستند
شاهد شکند شیشه که بیم عسسی نیست

آزادی اگر می طلبی،غرقه به خون باش
کاین گلبن نو خاسته بی خار و خسی نیست

دهقان دهد از زحمت ما یک نفس اما
آنروز که دیگر ز حیاتش نفسی نیست

با بودن مجلس بود آزادی ما محو
چون مرغ که پابسته ولی در قفسی نیست

گر موجد گندم بود از چیست که زارع
از نان جوین سیر به قدر عدسی نیست

هر سر به هوای سر و سامانی ما را 
در دل به جز آزادی ایران هوسی نیست              فرخی یزدی 

 

دیوان شعرا

عکسی تاریخی از خانه بیرونی صدر العلما در دوره قاجار، عمارت پشت خانه و  بقعه شاهزاده فاضل ع است. 
این خانه درحال تبدیل شدن به موزه بزرگ یزد است. عکس فوق  توسط خانم سهیلا نواب به سایت غول آباد 

اهدا شده است.

1379/2/16 در گذشت استاد علی اکبر شریعتی بنیانگذار تئاتر در یزد.
1365/2/19 افتتاح گمرک و انبارهای عمومی استان یزد.
1379/2/19 برگزاری همایش بین المللی قنات در یزد.

1371/2/27 آغاز به کار سمینار جهانی بررسی مسایل کویری و بیابانی ایران در شهر یزد.
1378/2/27 برگزاری سمینار همزیستی با کویر در یزد.

1338/3/1 تأسیس کارخانجات عظیم افشار یزد.
1350/3/1 آغاز بهره برداری از راه آهن جنوب شرق ایران به مرکزیت یزد.

تقویم یزد مشاهیر 

قلعه تاریخی 
پرگار|هفته گذشته دکتر علوی راد، از اساتید دانشگاه با 
انتشار نموداری وضعیت استان یزد در کشور را از بعد 
محیط کسب و کار نشان داد. طبق این آمار استان یزد 
ربته پنجم محیط کسب و کار را دارد.  شاخص استانی محیط کسب و کار 
در سال 1396 نشان می دهد استان یزد در ربتره هشتم فضای مساعد 
کسب و کار است. استانهایی مثل مازندران، گیلان، فارس و قزوین 
مساعدترین و سیستان و بلوچستان، کرمانشاه و خوزستان نامساعدترین 

استان ها در شاخص کسب و کار می باشند.
باید گفت منظور از محیط کسب وکار، عوامل مؤثر بر عملکرد بنگاه های 
اقتصادی است که مدیران یا مالکان بنگاه ها نمیتوانند آنها را تغییر داده 
یا بهبود بخشند. در تعریفی دیگر گفته شده است که محیط کسب وکار 
مجموعه ای از سیاست ها، شرایط حقوقی، نهادی و مقرراتی است که 
بر فعالیت های کسب وکار حاکم اند. ثبات اقتصاد، کیفیت زیرساختهای 
کشو، کیفیت دستگاه های اجرایی، نظام وضع قوانین و مقررات، هزینه و 
امکان دسترسی به اطلاعات و آمار، فرهنگ و کار و عوامل دیگری از 
این دست، از عواملی هستند که عملکرد واحدهای اقتصادی را تحت 
تأثیر قرار میدهند، در حالی که مدیران واحدهای اقتصادی نمیتوانند 
تأثیر چندانی بر آنها بگذارند. محیط کسب وکار نامناسب، هزینه عملکرد 
بنگاه های اقتصادی را افزایش میدهد و باعث ازبین رفتن انگیزه سرمایه 

گذاری و نیز عقب ماندن تولیدکنندگان کشور از رقبای جهانی میشود.
به بیان دیگر محیط کسب و کار یعنی آن مواردی که قدرت مدیر آن 
کسب وکار خارج است و نمیتواند نقش چندانی داشته باشد و صرفا 
تاثیرپذیر است. طبق این آمار، استان یزد جایگاه نسبی در کشور دارد 
هرچند در آمار رتبه هشتم جدول است اما شاخص و عدد مرح شده با 

استانهای دیگر تقاوت چشمگیری ندارد.
از یک سو استان یزد به عنوان یکی از پنج استان صنعتی کشور با داشتن 

چهار هزار شرکت صنعتی و بنگاه اقتصادی تولیدی مشهور است از دیگر 
سو هم اکنون هزاران بنگاه کوچک و بزرگ در حوزه خدمات فعال هستند 
و اینان می توانند نقش ارزش افزوده بالایی ایفا کنند که رسیدن به این 
نقش و تصاحب سهم بالا به مساعد بودن شرایط محیط کسب و کار 

نیاز دارد.
کارشناسان می گویند مهم ترین موانع کسب وکار به تفکیک بخش های 
عمده اقتصادی نشان می دهد در هر سه بخش کشاورزی، صنعت و 
خدمات، »دشواری تامین مالی از بانک ها« از مهم ترین موانع کسب وکار 
تعیین شده است. مانع دوم در بخش کشاورزی موانع اداری کسب وکار 
)ادارات و دستگاه های اجرایی مرتبط با کسب و کار( و در بخش صنعت، 
بی ثباتی و غیرقابل پیش بینی بودن قیمت ها )مواد اولیه و محصولات( و 
در بخش خدمات، رویه های غیرمنصفانه و ناعادلانه ممیزی و دریافت 
مالیات عنوان شده است. مانع سوم در بخش کشاورزی بی ثباتی و 
غیرقابل پیش بینی بودن قیمت ها )مواد اولیه و محصولات(، در بخش 
صنعت، رویه های غیرمنصفانه و ناعادلانه ممیزی و دریافت مالیات و در 
بخش خدمات، موانع اداری کسب وکار )ادارات و دستگاه های اجرایی 

مرتبط با کسب و کار( است.
اکنون شرایط خاصی در اقتصاد استان یزد حکمفرماست. گزارش ها 
نشان می دهد بالغ بر 70 درصد ارزش افزوده در بخش صنعت استان یزد 
از فولاد و کاشی است. به بیان دیگر صنایع فولاد و کاشی در استان چنین 
رقم بالایی را به خود اختصاص داده اند که در صورت نبود آنها استان 
صنعتی یزد ضربه شدیدی خورده و چه بسا از صنعتی بودن خارج شود 
که موجب از دست رفتن صدها هزار شغل و میلیاردها تومان خسارت 
خواهد شد ک هبا وضعیت کسب و کار و شرایط اقلیمی همچون بحران 
آب این ادعا دور از ذهن نیست.استان یزد به یک برنامه استراتژیک 

با زمانبندی مشخص برای بهبود شاخص محیط کسب و کار نیاز دارد.

یادداشت تحلیلی از یک شاخص اقتصادی یزد:

جایگاه خاص یزد 
در کسب و کار ایران

یادداشت
اقتصادی


